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Въпросници на вниманието на кандидатите за членове на Комисията    

   BG 
 

ВЪПРОСНИК НА ВНИМАНИЕТО НА КАНДИДАТА ЗА ЧЛЕН 

НА КОМИСИЯТА 

Йесика РУСВАЛ 

Околна среда, устойчивост на водните ресурси и 

конкурентоспособна кръгова икономика 

 

1. Обща компетентност, европейска ангажираност и лична независимост 

Кои аспекти от Вашата квалификация и опит са особено подходящи, за да изпълнявате функциите на 

член на Комисията и да работите за общия европейски интерес, по-специално в областта, за която 

бихте отговаряли? Как ще допринасяте за изпълнението на политическите насоки на Комисията? Как 

ще осъществявате интегрирането на принципа на равенство между половете и как ще включите 

перспектива за равенство между половете във всички области на политиката от Вашия портфейл? Как 

ще прилагате интегрирането на въпросите, свързани с младежта? 

Какви гаранции за Вашата независимост можете да предоставите на Парламента и по какъв начин ще 

гарантирате, че Ваши минали, настоящи или бъдещи дейности няма да породят съмнения във връзка с 

изпълнението на задълженията Ви в рамките на Комисията? 

Когато израснах в Швеция през 70-те и 80-те години на миналия век, често имахме усещането, че ЕС е 

далеч. Може би поради географското ни местоположение в периферията на континента, съчетано с това, 

че се считаме за необвързана и независима нация, никога не се смяташе за сигурно, че един ден Швеция 

ще се присъедини към Съюза. Същевременно, когато като млад и политически ангажиран студент в 

началото на 90-те години на миналия век участвах в кампании за членството на Швеция, това беше израз 

на убедеността ми не само в произтичащите икономически ползи, но и защото знаех, че Швеция 

принадлежи на европейския проект. Чрез основите си, изградени върху откритостта, свободата и 

човешкото достойнство, ЕС представляваше стремежите на моето поколение и бъдещето, което искахме 

за нашите деца.  

 

Все още си спомням много ясно това време: обсъжданията вкъщи, училищните дебати и срещите с 

граждани в кметства и по площади в цялата страна. Незаличим спомен е огромната гордост, която изпитах, 

когато най-накрая Швеция се присъедини към ЕС. Не мога да си представя по-голяма чест от възможността 

да продължа да допринасям за изграждане на нашето общо европейско бъдеще в качеството ми на член на 

Комисията.  

 

Бидейки горда майка и баба, все повече се замислям какъв Съюз ще оставим в ръцете на следващото 

поколение. Предизвикателствата пред нашата сигурност, благоденствие и природата, от която зависи 

нашето благосъстояние, са много. Но също така съм убедена, че разполагаме с колективната сила да 

преодолеем тези предизвикателства, ако работим заедно.  

 

Като министър по европейските въпроси по време на шведското председателство на Съвета през 2023 г. 

бях натоварена със задачата да допринеса за развитието на една по-екологична, по-безопасна и по-

просперираща Европа. Участието ми в решенията за бъдещето на Съюза в период на безпрецедентна 

несигурност беше също толкова предизвикателство, колкото и награда за положените усилия, и се гордея 

с ролята си за запазване на подкрепата ни за Украйна, за приоритизиране на конкурентоспособността сред 

задачите в дневния ни ред и за приноса за постигането на споразумение по основните части от пакета 

документи „Подготвени за цел 55“.  
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Преди няколко седмици председателят Фон дер Лайен ми възложи като кандидат за член на Комисията 

портфейл, който засяга живота на всички европейци. Както отбеляза председателят в писмото за 

определяне на ресора ми: „опазването на климата и природата е от първостепенно значение за 

благоденствието и здравето“. Ако бъда одобрена за член на Комисията, ще допринасям за изпълнение на 

политическите насоки в качеството ми на комисар по въпросите на околната среда, устойчивостта на 

водните ресурси и конкурентоспособната кръгова икономика и с това, че ще съм активен, сътрудничещ и 

ангажиран член на колегиума. Малко на брой области на политиката са свързани в по-голяма степен с 

достиженията на правото на Съюза от посочените по-горе. Поради това тясното сътрудничество с другите 

членове на колегиума ще бъде от основно значение — нещо, което се надявам и вярвам, че съм показала 

недвусмислено през цялата си политическа кариера.  

 

В качеството си на член на Комисията ще поставя силен акцент върху това да се информират гражданите 

по места за въпросите във връзка с Европа както в рамките на моя ресор, така и извън него. Ето защо 

очаквам с нетърпение да посетя всички държави членки и много региони, както и да работя активно с 

нашите международни партньори, по-специално в контекста на глобалната рамка за биологичното 

разнообразие Кунмин—Монреал и Международното споразумение относно замърсяването с пластмаси. В 

съответствие с целта на Комисията за укрепване на геополитическата роля на Европа ще се стремя също 

така да гарантирам, че ЕС играе водеща роля в международното управление на околната среда, особено за 

опазване на биологичното разнообразие, за устойчивостта на водните ресурси и за политиките във връзка 

с кръговата икономика, като допринасям както за нашата конкурентоспособност в световен мащаб, така и 

за устойчивостта на околната среда. 

 

В качеството си на член на Комисията също така ще продължа важната ни работа в областта на равенството 

между половете и ангажираността на младите хора — въпроси, по които Парламентът демонстрира 

лидерската си роля. Както е подчертано в Програмата на ООН за околната среда и от Световния форум на 

ОИСР по въпросите на околната среда, промените на околната среда имат конкретни измерения в 

зависимост от пола. Ето защо ще се ангажирам, както се изисква от 8-ата програма за действие в областта 

на околната среда, да работя за интегриране на принципа на равенство между половете във всички 

политики в областта на околната среда, като си сътруднича с комисаря по въпросите на равенството и 

включа други субекти, като координатора на ГД „Околна среда“ по въпросите на равенството и работната 

група за равенството към Комисията. Ще гарантирам, че съответните измерения, свързани с пола, се 

анализират в оценките на въздействието и ще търся съдействието на заинтересованите страни по тези 

въпроси. Това ще включва да се взема предвид социалното въздействие на политиките в областта на 

околната среда върху жените, особено в рамките на уязвимите общности, и да се гарантира, че преходът 

ни към устойчивост не задълбочава съществуващите неравенства. 

 

Постоянното намаляване на качеството на околната среда и трайната загуба на биологично разнообразие 

ще засегне по-младите поколения. Младите хора имат свои собствени, понякога различаващи се възгледи 

относно правилния подход към политиките в областта на околната среда, устойчивостта на водните 

ресурси и кръговата икономика. Очаквам с нетърпение първия ми годишен диалог по политиките с 

младежта, който ще проведа през първите 100 дни от моя мандат. Ако бъда одобрена за член на Комисията, 

ще проявя особен интерес към срещите с представители на младежта в рамките на ЕС и в международен 

план, включително от екологични организации, и с млади земеделски стопани. Тези консултации ще ми 

помогнат да разбера гледната точка на младите хора при изготвяне на политиките, за които отговарям, и 

когато представлявам ЕС на световната сцена.  

 

Като кандидат за член на Комисията, който иска да получи Вашето доверие, се ангажирам да се придържам 

към най-високите етични стандарти, да действам винаги в съответствие с Договорите и да спазвам Кодекса 

за поведение на членовете на Европейската комисия. По време на шведското председателство на Съвета 

най-важното за мен беше ролята ми на честен посредник и намирането на общия интерес между държавите 

членки. В качеството си на член на Комисията няма да получавам указания от никое правителство или 

друг субект и ще се посветя изцяло на службата в европейски интерес. Ако възникне ситуация, която би 

могла да представлява конфликт на интереси при изпълнение на моите задължения, незабавно ще уведомя 

председателя. Поемам тези ангажименти, осъзнавайки тежестта им: като квалифициран адвокат, бивш 

член на Шведската адвокатска колегия, дългогодишен член на парламента и министър, посветих живота 

си на служба въз основа на принципите на почтеност, независимост и безпристрастност.  

 

 

2. Управление на портфейла и сътрудничество с Европейския парламент  
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Можете ли да се ангажирате, че надлежно ще информирате Парламента за своите действия и тези на 

поверените Ви служби? В какво отношение смятате, че носите отговорност пред Парламента? 

Какви конкретни ангажименти имате готовност да поемете по отношение на взаимодействието си с 

Парламента и присъствието си в Парламента, както в комисия, така и в пленарна зала, а също и по 

отношение на прозрачността, сътрудничеството и предприемането на ефективни последващи действия 

във връзка с позиции на Парламента и негови искания за законодателни инициативи? Имате ли 

готовност да предоставяте своевременно на Парламента информация и документи във връзка с 

предвидени инициативи или текущи процедури при условия на равнопоставеност със Съвета? 

От създаването си силата на нашия Съюз се изгражда чрез сътрудничество. Без сътрудничество отвъд 

националните граници, регионите и политическите убеждения успехът на европейския проект никога 

нямаше да е факт. Този принцип на сътрудничество е залегнал и в отношенията между нашите институции. 

Това е принцип, който обещавам да следвам.  

 

Като дългогодишен член на парламента, бивш министър по европейските въпроси и като кандидат за член 

на Комисията напълно осъзнавам колко е важно да работя с гражданите, на които се надявам да служа. 

Като член на колегиума и при спазване на процедурите, предвидени в Договора, ще се считам за отговорна 

пред пряко избраните членове на Европейския парламент. По този начин работих в правителството и така 

ще работя и като член на Комисията. 

 

Парламентът многократно демонстрира лидерската си роля по отношение на устойчивия преход на 

Европа. Поискахте ясни действия и резултати, като същевременно давате глас на гражданите, които са 

загрижени, че политиките ни понякога са твърде сложни. Бях пряк свидетел на това по време на мандата 

ми като министър по европейските въпроси по време на шведското председателство на Съвета, тъй като 

участвах в почти петдесет пленарни дебата. Това ми даде безценен поглед върху стремежите и опасенията 

на Парламента, които ми помогнаха да изградим мостове между съзаконодателите. Устойчивият и 

справедлив преход трябва да се извършва в сътрудничество с Парламента, за да се гарантират възможно 

най-широка демократична подкрепа и най-ефективните резултати от политиките. 

 

Поемам ангажимент да продължа този обмен, ако бъда одобрена за член на Комисията, и да работя за 

укрепване на специалните отношения между Парламента и Комисията в съответствие с ангажиментите, 

потвърдени от председателя в нейните политически насоки, Рамковото споразумение от 2010 г. и 

Междуинституционалното споразумение за по-добро законотворчество от 2016 г. Като член на Комисията 

ще гарантирам, че всички отношения между Парламента и мен и моя кабинет се основават на откритост, 

прозрачност, взаимно доверие и редовен обмен на информация, включително чрез личното ми участие в 

изслушванията пред комисиите, пленарните разисквания и международните преговори.  

 

Ако бъда одобрена за член на Комисията, ще предприема проактивни последващи действия във връзка с 

ангажимента на председателя да предостави на Парламента засилена роля при поемане на инициативата и 

изготвяне на законодателните актове. Ще се радвам да обсъдя всяка резолюция на Парламента по член 225 

в рамките на моя ресор със специален структуриран диалог с компетентната комисия и ще играя активна 

роля в разискванията на Комисията във връзка с подобни резолюции. За да може Парламентът да 

упражнява ефективно своя демократичен контрол, ще се ангажирам да предоставям необходимата 

информация относно планираните инициативи и текущите законодателни процедури по ясен и 

своевременен начин и при равни условия със Съвета. Тези ангажименти се разпростират и върху бързите 

и ясни последващи действия във връзка с позициите и исканията на Парламента за законодателни 

инициативи. И разбира се, в съответствие с Междуинституционалното споразумение за по-добро 

законотворчество, ще гарантирам, че Парламентът е напълно информиран за потенциалното социално, 

екологично и икономическо въздействие на предложените законодателни актове.  

 

Въпроси от комисията по околна среда, обществено здраве и безопасност на храните 

3. Какви конкретни стъпки ще предприемете в контекста на Европейската стратегия за устойчивост 

на водните ресурси по отношение на ефективното използване, недостига и замърсяването на водите и 

свързания с водите риск? По какъв начин ще вземете предвид особеностите на отделните държави 

членки, включително в областта на селското стопанство, и критичната връзка между водите и 

здравите екосистеми, като отчитате и наличните технологии? Какви мерки възнамерявате да 
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предприемете, за да постигнете и поддържате високи стандарти за качество на водите, включително 

чрез прилагане на съществуващата правна рамка? 

Политиката в областта на водите е въпрос с глобално измерение и ЕС трябва да продължи да има водеща 

роля в тази сфера. Устойчивото управление на водите, устойчивостта на водните ресурси и недостигът на 

вода са основни предизвикателства за бъдещето на ЕС и неговите държави членки. Водите са ресурси от 

значение за хората, предприятията, селското стопанство, инфраструктурата, енергетиката, 

корабоплаването по вътрешните водни пътища и за цели екосистеми и услугите, които те предоставят. 

Въпреки това този ресурс вече е застрашен в много части на Европа и по света поради изменението на 

климата, лошото структурно управление, неустойчивото земеползване, хидроморфологичните промени и 

замърсяването. 

Европейските региони и градове все по-често са изложени на смъртоносни горещини, недостиг на вода и 

внезапни наводнения. Осигуряването на чиста, ефикасна и кръгова система за управление на водите е от 

решаващо значение за гражданите и устойчивия просперитет и конкурентоспособност на ЕС във всички 

икономически сектори (вж. също въпрос 8). Достъпът до чиста вода за всички хора трябва да бъде ключова 

част от програмата за т.нар. „справедлив преход“. 

Поради това общата цел на Европейската стратегия за устойчивост на водните ресурси ще бъде запазване 

на качеството и количеството на водите в ЕС и извън него, увеличение на конкурентното предимство в 

областта на иновациите на водния ни сектор и отстраняване на първопричините за предизвикателствата, 

свързани с водите, включително замърсяването, недостига и въздействието на изменението на климата. 

Стратегията ще допълва новия Европейски план за адаптиране към изменението на климата, Европейския 

механизъм за гражданска защита и Европейския пакт за океаните. Ще работя в тясно сътрудничество с 

комисаря по въпросите на климата, нулевите нетни емисии и чистия растеж, комисаря, отговарящ за 

готовността и управлението на кризи, и комисаря за рибарството и океаните, за да гарантирам 

последователен подход във всички наши инициативи в областта на политиката за водите. Партньорството 

и солидарността ще бъдат ключови понятия в това отношение. 

Всеобхватният подход „от извора до морето“ е от основно значение за интегриране на управлението на 

сладките води през целия воден цикъл. В партньорство с комисаря по въпросите на рибарството и океаните 

се ангажирам да осигуря устойчиво управление на нашите морски и крайбрежни екосистеми, като по този 

начин създавам стабилна основа за процъфтяваща синя икономика. 

Моят подход ще включва три основни конкретни елемента, насочени към стриктно прилагане на 

съществуващото законодателство, значителни инвестиции във водната инфраструктура и съответните 

екологични промишлени технологии, както и опростяване на законодателството, когато това е 

целесъобразно. Ако бъда одобрена за член на Комисията, ще приоритизирам прилагането на основните 

законодателни актове в диалог със съответните заинтересовани страни и ще предоставям целева подкрепа 

на държавите членки, като отговарям на специфичните нужди, включително в регионите. Ангажирам се с 

този диалог, но няма да се поколебая да предприема действия за осигуряване на съблюдаването на 

правилата при структурното им неспазване. По отношение на нуждите от финансиране възнамерявам да 

си сътруднича с Европейската инвестиционна банка и други финансови институции и заинтересовани 

страни, да работя за нови решения за финансиране и да стимулирам инвестициите в традиционни и 

природосъобразни инфраструктурни решения. 

Като си давам сметка за регионалните различия и предизвикателства, ще разработя Европейска стратегия 

за устойчивост на водните ресурси, която ще застъпва съгласуван подход към управлението на водите, 

съобразен със специфичните условия на всяка държава членка. В целия ЕС сме изправени пред много 

различни проблеми във водния сектор, включително недостига на водни ресурси поради продължителни 

периоди на суша, катастрофални наводнения и влошаването на състоянието както на сладководните 

екосистеми, така и на морските. Всичко това е свързано с големи разходи за гражданите и предприятията. 

Въпреки че тези предизвикателства са общи за целия Съюз, те се различават от гледна точка на 

възникването и сериозността им. В сътрудничество с изпълнителния заместник-председател по въпросите 

на сближаването и реформите ще се стремя да мобилизирам инвестиции и да подкрепям реформите за 

справяне с тези предизвикателства в сектора на водите. Нашата цел трябва да бъде да се запази социалното 

и териториалното сближаване и да се увеличи устойчивостта на селските и градските общности в целия 

ЕС.  
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Давам си сметка за специфичните предизвикателства пред селскостопанския сектор, който е силно 

засегнат от сушите и наводненията и от по-лошото качество на водите. Считам, че е наложително да се 

предприемат специални мерки за подкрепа на устойчивите от гледна точка на водите селскостопански 

практики и за справяне с отрицателното въздействие, което има проникването на хранителните вещества 

(включително нитратите) и пестицидите върху качеството на водите. В партньорство с комисаря по 

въпросите на селското стопанство и храните ще се стремя да включа устойчивостта на водните ресурси в 

новата визия за селското стопанство и храните.  

В Стратегията за устойчивост на водните ресурси искам също така да насърчавам разработването и 

използването на нови технологии чрез улесняване на достъпа до финансиране и чрез стимулиране на 

водната ефективност, включително чрез повторно използване. Това ще се основава на съществуващото 

предимство и опит по отношение на иновациите във водния сектор на ЕС в областта на водната 

инфраструктура, водната ефективност, цифровизацията и изкуствения интелект (ИИ).  

Ангажирам се да насърчавам устойчивостта на водните ресурси в световен мащаб и ако бъда одобрена за 

член на Комисията, ще започна диалог и партньорства с трети държави, особено със специалния пратеник 

на ООН по въпросите на водите, при подготовка за Конференцията на ООН за водите през 2026 г. Основен 

приоритет ще бъде да се осигури достъп до питейна вода и канализация и да се насърчава трансграничното 

сътрудничество в областта на водите. Подкрепата за многостранните действия във водния сектор чрез 

платформи като Конвенцията на ИКЕ на ООН или Конвенцията на ООН за борба с опустиняването ще 

допринесе за световния мир и стабилност. 

 

4. Какви конкретни мерки възнамерявате да представите като част от законодателния акт за 

кръговата икономика, за да се създаде пазарно търсене на вторични суровини и единен пазар за 

отпадъци? Освен необходимото прилагане на съществуващото законодателство ще надхвърли ли този 

законодателен акт преразглеждането на настоящата рамка за отпадъците и устойчивите продукти? 

Какво е очакваното въздействие върху отпечатъка на Съюза върху околната среда, използването на 

ресурсите и конкурентоспособността на ЕС? Какви конкретни секторни действия ще предприемете – 

например по отношение на суровините от критично значение и текстилните изделия, включително с 

оглед на вноса от трети държави?  

Целта на прехода към кръгова икономика е да се премине от линеен подход към такъв, който е основан на 

жизнения цикъл, за продуктите и материалите. Това е от решаващо значение за увеличение на 

конкурентоспособността и икономическите резултати, като същевременно се намаляват отпечатъкът ни 

върху околната среда и нашата зависимост от основни ресурси. Кръговите подходи ще оптимизират 

производителността на ресурсите и използването на вторични материали и следва да бъдат неразделна 

част от Пакта за чиста промишленост. 

На добива и преработката на ресурси се дължи повече от половината от емисиите на парникови газове в 

световен мащаб, значителна част от свързаните със здравето въздействия и по-голямата част от загубата 

на биологично разнообразие, ако се отчитат промените в земеползването. Средствата за ресурси са най-

големите производствени разходи за европейската преработвателна промишленост, поради което тяхното 

разумно и рационално използване придобива решаващо значение за конкурентоспособността. Секторите 

на ЕС зависят от суровините от критично значение и стратегическите суровини, а кръговите системи са 

разработени така, че ресурсите да се използват възможно най-дълго, като по този начин се ограничават 

отпадъците и се намалява външната зависимост, която застрашава нашата отворена стратегическа 

автономност.  

През последния мандат беше извършена значителна работа за предприемане на нови инициативи и за 

преглед на основни законодателни актове.  

Същевременно единният пазар за кръговата икономика все още не е изграден. 

Основните предизвикателства пред прехода на ЕС към кръгова икономика са относително ниското търсене 

на вторични суровини, кръгови продукти и услуги, съчетано с неефективен единен пазар на отпадъци. Това 

беше подчертано в докладите на Лета и Марио Драги. Ако бъда одобрена за член на Комисията, това са 

някои от въпросите, на които бих искала да се спра в работата си.  
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За да се изгради конкурентоспособна кръгова икономика и да се увеличат максимално ползите от единния 

пазар, от решаващо значение е да се намерят решения за слабостите на пазара (вж. също въпрос 9). 

Вторичните суровини често са по-скъпи от първичните материали, при чиито цени обикновено не е 

отчетено въздействието върху околната среда, което имат добивът и преработката им. Преди да представя 

Законодателния акт за кръговата икономика, ще направя задълбочена оценка на тези предизвикателства и 

ще разгледам евентуалните решения чрез задълбочен диалог със заинтересованите страни, националните 

органи и деловите среди, като винаги ще се държи сметка за конкурентоспособността и рационализирането 

на процесите. Това ще включва стратегии за увеличаване на използването на вторични суровини, като по 

този начин се намалява отпечатъкът върху околната среда — особено по отношение на отпечатъка на 

потреблението и суровините — в подкрепа на конкурентното предимство на нашата промишленост.  

 Виждам потенциал за действие по три основни направления:  

• Прилагане на практика на всеобхватното законодателство, одобрено от Парламента и Съвета през 

последния мандат. Това включва мониторинг, ранно предупреждение и техническа помощ, както и 

разглеждане на решенията за финансиране; 

• Оползотворяването на предимствата на единния пазар, което включва по-голяма хармонизация и по-

ефективни подходи към въпроси като разширената отговорност на производителя и т.нар. „критерии за 

край на отпадъка“, както и рационализиране и опростяване; 

• Укрепване на икономиката при прехода към кръговия ѝ модел и насърчаване на кръговите продукти и 

бизнес модели, включително в бързо разрастващия се поток от отпадъци от електрическо и електронно 

оборудване, изобилстващ на материали от критично значение и други ценни суровини.  

Трябва също така да помним, че действията на ЕС се отразяват на световните пазари и че нашите политики 

оказват въздействие отвъд границите ни. Ето защо, ако бъда одобрена за член на Комисията, ще работя 

заедно с колегите си комисари по външното измерение на кръговия характер. Искам да си сътруднича, за 

да гарантирам еднакви условия на конкуренция, включително чрез надзор на пазара. Необходимо е също 

така да диверсифицираме вноса на суровини от критично значение и да насърчаваме кръговия характер 

чрез партньорствата за чиста търговия и инвестиции, за да развиваме дългосрочните и взаимноизгодни 

отношения. 

За да се набележат най-ефективните и подходящи инструменти за Законодателния акт за кръговата 

икономика, искам да се предприемат широки консултации и всеобхватни оценки на въздействието, като 

внимателно се разглежда оползотворяването на постиженията до настоящия момент, потенциалните 

финансови последици и административната тежест. Въпреки че всички евентуални действия трябва да 

бъдат целенасочени, предвиждам да не се ограничим с преглед на сегашната рамка, когато това е удачно. 

Примерите за инструменти, които биха могли да играят важна роля, включват по-нататъшна 

хармонизация, мерки, специално насочени към нарастващия поток от отпадъци от електрическо и 

електронно оборудване, мерки за насърчаване на развитието на нови пазари чрез цели за рециклираното 

съдържание, икономически стимули и преглед на политиките в областта на обществените поръчки. Като 

отчитам разнообразното естество на материалите и конкретните въпроси, свързани с търсенето и 

предлагането им, няма да възприема универсален подход. Вместо това ще продължа прилагането на 

стратегиите и законодателството за пластмасите, батериите, опаковките и текстилните изделия, като 

адаптирам усилията ни към особеностите на всеки сектор. 

Освен това, както беше посочено в писмото за определяне на ресора ми, ако бъда одобрена за член на 

Комисията, възнамерявам да представя нова стратегия за биоикономиката с цел насърчаване на 

иновациите, разгръщане на производството на биоматериали по устойчив начин и използване на връзките 

с кръговата икономика (вж. също въпрос 7). 

Също така ще използвам потенциала, който има Регламентът за екопроектирането на устойчиви продукти, 

с оглед на кръговата икономика, като се консултирам със заинтересованите страни и гарантирам, че 

изискванията към екопроектирането са рационализирани, функциониращи и ефективни (вж. също въпрос 

9).  

Като цяло моята цел е да изготвя Законодателен акт за кръговата икономика, който трайно да намалява 

отпечатъка на Съюза върху околната среда, като същевременно увеличава конкурентоспособността на ЕС 

и насърчава отворената ни стратегическа автономност.  
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5. Как ще изпълните плана за действие за нулево замърсяване, за да се гарантира, че за всички сектори 

се предприемат подходящи действия, когато е необходимо, и предвиждате ли допълнителни мерки? Кога 

ще представите предложение за преразглеждане на регламента REACH, което да осигурява 

опростяване, като същевременно гарантира по-добра защита на здравето и околната среда и 

конкурентоспособна промишленост? Какъв е Вашият план относно перфлуороалкилираните и 

полифлуороалкилираните съединения (PFAS), така че експозицията на хората и околната среда на тези 

вещества да се сведе до минимум, като същевременно се гарантира ясна и осъществима рамка за 

промишлеността, вземайки предвид основните видове употреба?  

Чистите води и въздух са основни права, които са от полза за всички хора. Мерките в рамките на Плана за 

действие за нулево замърсяване от 2021 г. вече са завършени или са в напреднал етап, включително 

прегледа, утвърждаването и актуализацията на законодателството, допринасящо за Европейския зелен 

пакт, относно качеството на въздуха, замърсителите на водата, пречистването на градските отпадъчни 

води, емисиите от промишлеността, живака и класифицирането, етикетирането и опаковането на вредни 

химикали. В съответствие с политическите насоки на избрания председател приоритет за следващите 

години ще бъде прилагането и подкрепата за държавите членки — включително регионите и градовете — 

при изпълнението на тези нови мерки в полза на хората, по-специално на най-уязвимите, и на 

предприятията. 

Ако бъда одобрена за член на Комисията, ще направя цялостен преглед на напредъка към постигането на 

нашите цели за нулево замърсяване до 2030 г. Основните оставащи стъпки включват финализиране на 

текущите оценки на законодателството относно нитратите, рамката за морската стратегия и водите за 

къпане, както и финализиране на проверката за пригодност на принципа „замърсителят плаща“. 

Планираната стратегия за устойчивост на водните ресурси също ще бъде важна в тази връзка. 

Освен това в политическите насоки на избрания председател се призовава за пакет от документи за 

химическата промишленост като част от Пакта за чиста промишленост. С него следва да се утвърди 

прилагането на законодателството в областта на химикалите, за да се осигурят еднакви условия на 

конкуренция, включително за онлайн продажбите, за да се запази и подкрепи конкурентната позиция на 

устойчивите дружества от ЕС в световен мащаб. Освен това с пакета документи следва да се предоставя 

по-голяма подкрепа на химическата промишленост, и по-специално на МСП, в прехода им към по-

безопасни алтернативи. Поемам ангажимента да подготвя заедно с изпълнителния заместник-председател 

по въпросите на просперитета и промишлената стратегия пакет от документи за химическата 

промишленост, включително законодателно предложение за преглед на Регламента REACH 

през 2025 г.(вж. също въпрос 8). Искам с прегледа на Регламента REACH да се опрости и модернизира 

регулаторната рамка, за да се увеличат устойчивата конкурентоспособност и сигурността в ЕС и за да се 

гарантират защитата на човешкото здраве и опазването на околната среда. Искам също така да се 

преразгледа двукомпонентната системата на разрешения и ограничения, за да се намали значително 

необходимостта от индивидуални разрешения за употреба на опасни вещества, както и да се подобрят 

изискванията за информация в основни области, като например нарушителите на функциите на 

ендокринната система. Това ще запълни пропуските в информацията и ще подобри контрола на риска. 

В съобщението на Комисията от април 2024 г. относно „основните видове употреба“ се отчита, че има 

значителен брой промишлени приложения на вредни вещества, включително PFAS, които са от решаващо 

значение за екологичния и цифровия преход, както и за нашата стратегическа автономност. Настоящото 

предложение за ограничаване на PFAS в широк спектър от потребителски и промишлени приложения 

следва да осигури допълнителна яснота и предвидимост във възможно най-кратък срок. Вече мога да 

посоча, че ще се опитам да забраня употребата на PFAS за потребителски цели, като например козметични 

продукти, материали, предназначени за контакт с храни, и връхни дрехи. Когато липсват подходящи 

алтернативи по отношение на ефективността и безопасността, бих подкрепила да се продължи 

използването на PFAS в промишлени приложения, по-специално от критично значение, при строго 

контролирани условия до намирането на приемливи заместители, придружени от строги правила за 

емисиите и обезвреждането им, за да се ограничи тяхното изпускане в околната среда, както и от ясни 

стимули за иновации и разработване на устойчиви заместители. 
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6. Ангажирате ли се с пълното и навременно изпълнение и прилагане на съществуващото 

законодателство, свързано с природата, и с постигането на международните ангажименти на ЕС? По 

какъв начин ще гарантирате наличието на подходящо равнище на финансиране за изпълнението на тези 

политики, включително евентуален специален фонд за възстановяване на природата в следващата МФР? 

Как предвиждате да бъде разработена рамка за природните кредити? 

Ангажирам се с пълното и своевременно изпълнение и прилагане на цялото законодателство в областта на 

околната среда и с изпълнението на международните ангажименти на ЕС в областта на биологичното 

разнообразие, по-специално съгласно глобалната рамка за биологичното разнообразие Кунмин—

Монреал. Екосистемите в добро състояние носят множество ползи за хората и нашите общества, 

включително смекчаване на изменението на климата, адаптиране, предотвратяване на риска от бедствия, 

продоволствена сигурност, сигурност на водоснабдяването и различни други екосистемни услуги. Това е 

от решаващо значение за благосъстоянието на нашето общество и за устойчивостта на нашите икономики, 

както и за нашата дългосрочна конкурентоспособност.  

Въпреки че целта за осигуряване на правна защита за 30 % от сухоземната ни площ изглежда постижима, 

същата цел за нашите морета изисква да се положат повече усилия. Освен това трябва да гарантираме, че 

защитените зони се управляват и опазват ефективно, за да се осигурят всички ползи за обществото, за 

нашата икономика и разбира се, за самата природа.  

Достиженията на правото в областта на околната среда, включително директивите в областта на околната 

среда и новия Регламент за възстановяване на природата, са важни и гъвкави инструменти, за да се 

допринесе за опазване и възстановяване на екосистемите, за поддържане на ключови екосистемни услуги 

и за повишаване на устойчивостта на Европа. По този начин те допринасят и за нашата 

конкурентоспособност. Пълното им изпълнение и прилагане е необходимо и за спазване на 

международните ангажименти на ЕС, което ще бъде сред основните ми приоритети, ако бъда одобрена за 

член на Комисията.  

Ако бъда одобрена за комисар, ще се съсредоточа върху изпълнението, като работя в тясно сътрудничество 

с всички заинтересовани страни, използвайки същевременно пълния наличен инструментариум, 

включително техническа помощ, изграждане на капацитет, гарантиране на спазването на нормите и 

правоприлагане. Искам също така да започна диалог с регионите, за да обсъдя конкретните 

предизвикателства, пред които са изправени. Ще се ангажирам с опростяването, ще се стремя да сведа до 

минимум ненужната административна тежест и да подобря съгласуваността и връзките между отделните 

политики, когато това е възможно, без да се застрашава изпълнението на целите им.  

Вярвам, че трябва бързо да разгърнем и използваме пълния потенциал на цифровите инструменти. По-

специално технологиите за наблюдение на Земята ще допринесат за действията по изпълнение и 

правоприлагане, като същевременно ще сведат до минимум тежестта за заинтересованите страни. 

Стимулирането на екологосъобразните инвестиции е от ключово значение за изграждането на устойчива 

и конкурентоспособна икономика. Като инвестираме в природата, ние не само се справяме с екологичните 

предизвикателства, но и създаваме нови възможности за хората и предприятията и откриваме работни 

места в нововъзникващите сектори. Ще бъде необходимо подходящо публично и частно финансиране в 

областта на околната среда. 

С настоящата многогодишна финансова рамка вече се предоставят няколко възможности за финансиране 

в сферата на околната среда и те трябва да се използват пълноценно. Както е посочено в политическите 

насоки на избрания председател, нуждаем се от нов подход за модерен и по-стабилен бюджет за 

следващата многогодишна финансова рамка. Трябва да се стремим към нов дългосрочен бюджет, който 

ще бъде по-целенасочен, по-рационализиран и с по-голямо въздействие, като същевременно отразява 

европейските стратегически приоритети и амбицията ни да бъдем една Комисия в интерес на 

инвестиционната среда. Поемам ангажимента да оценя как най-добре можем да допринесем за 

възстановяване на природата, използвайки различни източници, и как да създадем стимули, за да поощрим 

земеделските стопани и другите лица, стопанисващи земи, които работят по екологосъобразен начин. Ще 

си сътруднича по този въпрос с комисаря по въпросите на селското стопанство и храните и комисаря, 

отговарящ за бюджета, за борбата с измамите и за публичната администрация. Трябва да започнем с това 
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„какво искаме да финансираме“, за да видим след това „по какъв начин“ най-добре можем да постигнем 

целите си и да имаме максимални резултати по места. Това ще даде възможност финансирането ни да 

окаже по-голямо въздействие. 

Като се има предвид спешната необходимост от допълнително финансиране и значителните икономически 

възможности, които то представлява, намерението ми е, ако бъда одобрена за член на Комисията, да 

обмисля възможността за създаване и въвеждане на пазарни стимули като допълнение към публичното 

финансиране. Те ще включват природни сертификати и кредити с цел да се възнаградят финансово онези, 

които прилагат устойчиви практики. Тези стимули биха могли също така да насърчават застрахователните 

дружества да инвестират повече в стабилни екосистеми, да подпомагат предприятията при използването 

на екосистемни услуги и да стимулират разработването на екологосъобразни продукти. Ако бъда 

одобрена, възнамерявам да започна диалог със съответните заинтересовани страни и да продължа работата 

по пилотни схеми за сертифициране на биологичното разнообразие и за природни кредити, като подкрепям 

настоящите усилия на национално равнище. Тези схеми следва да се придържат към строги критерии за 

качество, съответстващи на европейските и международните цели в областта на биологичното 

разнообразие. 

 

7. По какъв начин актуализираната стратегия за биоикономиката ще разгърне устойчиво потенциала 

на европейската биоикономика и в съответствие с целите, определени в Зеления пакт? Какви конкретни 

действия ще предприемете, за да разгърнете научно обоснована стратегия, която да допринася 

значително за икономическата конкурентоспособност на ЕС, като същевременно е съобразена с 

екологичните и природните ресурси? 

Разрастващата се биоикономика на ЕС предлага алтернативни и иновативни решения, обхващащи широк 

кръг от сектори, включително селско стопанство, храни, строителство, материали, като пластмаси и 

текстил, химикали и транспорт, и предоставя много интересни възможности за гражданите и дружествата 

в ЕС. Ако бъда одобрена за член на Комисията, възнамерявам да разгледам пълния потенциал на 

разрастващите се отрасли на биоикономиката. Вярвам, че тя може да допринесе значително за 

конкурентоспособността и просперитета като важно допълнение към кръговия характер и съществена част 

от Пакта за чиста промишленост на ЕС. Ще представя нова стратегия за биоикономиката в съответствие с 

ангажимента на председателя за спазване на посоката, зададена с Европейския зелен пакт. Смятам, че 

Стратегията за биоикономиката е ключов елемент от програмата на ЕС за устойчива 

конкурентоспособност и промишлените политики във връзка със Законодателния акт за биотехнологиите, 

Стратегията за науките за живата природа и Законодателния акт за кръговата икономика. 

Като част от една разгърната стратегия за биоикономика трябва да подкрепяме и създаваме възможности 

за ключови инвестиции в технологии, сектори, продукти и материали, които може да спомогнат за 

развитие на биоикономиката. Кръговият характер ще бъде основна тема, като се гарантира, че 

биоикономиката намалява натиска върху околната среда, опазва биологичното разнообразие и укрепва 

пълния набор от екосистемни услуги. Това включва насърчаване на стратегическото използване на 

биомаса и задържане на биомасата в икономиката възможно най-дълго преди нейното използване за 

производство на енергия, увеличавайки максимално използването на вторични суровини (като например 

хранителни и селскостопански отпадъци, странични продукти и потоци). 

Вярвам, че в рамките на подхода ни трябва да се отчете, че биомасата е възобновяема, но не и безкрайна. 

Във време на засилваща се конкуренция за биомаса от решаващо значение е да управляваме натиска върху 

земята и биомасата в съответствие с международните ангажименти на ЕС, включително глобалната рамка 

за биологичното разнообразие Кунмин—Монреал. Това зависи от устойчивото снабдяване със суровини и 

прилагането на принципа на каскадно използване, като се гарантира, че биомасата се употребява с оглед 

на нейната максимална икономическа и екологична стойност. Като се съсредоточим върху подценяваните 

суровини, при които се съблюдават принципите на устойчивост и кръгов характер, можем да отключим 

потенциала на устойчивата биоенергия, особено в сектори като въздухоплаването, които вероятно ще 

зависят от течните горива в обозримо бъдеще.  

За да се постигнат тези цели, в Стратегията следва да се определи набор от сектори и продукти на 

биоикономиката, върху които ЕС трябва приоритетно да насочи вниманието си, и да се набележат пътища 

за подпомагане на тяхното развитие и за укрепване на позицията на предприятията от тези сектори. Трябва 

да вземем предвид, че в много случаи продуктите на биологична основа понастоящем не са 
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конкурентоспособни по отношение на разходите в сравнение с алтернативите на базата на изкопаеми 

горива. Възможните инструменти за подкрепа на устойчивите предприятия и улесняване на прехода им 

„от лабораторията до производството“ може да включват екомаркировка, опростяване на регулаторните 

процедури, стимулиране на биотехнологични решения чрез обществени поръчки, определяне на съответни 

промишлени стандарти и евентуално въвеждане на изисквания за биологично съдържание за избрани 

категории продукти, след като се е извършил внимателен анализ и е проведен диалог с всички 

заинтересовани страни. 

Ако бъда одобрена за член на Комисията, възнамерявам да разработя Стратегията в приобщаващ и открит 

диалог с институциите на ЕС и заинтересованите страни. Ангажирам се да подкрепям Стратегията с най-

новите научни постижения въз основа на резултатите, информацията и научните изследвания, появили се 

след последната актуализация на Стратегията през 2018 г., включително съвместното предприятие 

„Кръгова биотехнологична Европа“ на стойност 2 милиарда евро в рамките на „Хоризонт Европа“. В 

перспектива трябва също така да установим къде са необходими ключови инвестиции в технологии, 

сектори, продукти или материали, които ще стимулират разрастването на биоикономиката, преодолявайки 

едновременно с това недостига на биомаса, по-специално чрез подпомагане на устойчивото снабдяване, 

максимално използване на вторични суровини, като например хранителни и селскостопански отпадъци, и 

запазване на биоматериалите в цикъла на приложенията възможно най-дълго. 

 

Въпрос от комисията по промишленост, изследвания и енергетика  

8. Как планирате да допринесете за Пакта за чиста промишленост? Във връзка с това какви мерки 

предвиждате за законодателния акт за кръговата икономика, по-специално по отношение на суровините 

от критично значение? Как планирате да постигнете напредък по амбицията за нулево замърсяване и 

какви мерки според Вас следва да бъдат включени в новия пакет за химическата промишленост? В този 

контекст – имате ли конкретни планове във връзка с PFAS? Какви мерки възнамерявате да предложите 

в рамките на Европейската стратегия за устойчивост на водните ресурси във връзка с енергийния, 

промишления и цифровия сектори? Как възнамерявате да развиете по-нататък инициативата „Нов 

европейски Баухаус“? 

В Пакта за чиста промишленост ще се набележат начини за подкрепа на нашата конкурентоспособност, 

устойчивост и стратегическа автономност, като едновременно с това ще постигнем неутралност по 

отношение на климата. Целта е да се увеличи конкурентоспособността на промишлеността, като 

същевременно се използва пълноценно чистата и кръгова икономика, за да се допринесе за намаляване на 

замърсяването, изчерпването на ресурсите и загубата на биологично разнообразие. Ще работя в тясно 

сътрудничество с изпълнителния заместник-председател по въпросите на чистия, справедлив и 

конкурентен преход, изпълнителния заместник-председател, отговарящ за просперитета и промишлената 

стратегия, и комисаря за климата, нулевите нетни емисии и чистия растеж по Пакта за чиста 

промишленост, като целта е да се осигурят предпоставките за декарбонизация на икономиката и да се 

развива една ресурсноефективна, кръгова и чиста икономика. Кръговите подходи ще оптимизират 

производителността на ресурсите и използването на вторични материали и следва да бъдат неразделна 

част от Пакта за чиста промишленост. 

Искам в Законодателния акт за кръговата икономика акцентът да е поставен върху оставащите затруднения 

при прехода към кръгова икономика. В докладите на Лета и Марио Драги като такива са посочени липсата 

на ефективен единен кръгов пазар за отпадъци, вторични материали и устойчиви продукти, слабото 

търсене на вторични суровини и цените на първичните материали, които не отразяват свързаните с тях 

външни фактори. Поради това в оценката на въздействието на Законодателния акт за кръговата икономика 

ще бъдат разгледани предизвикателствата във връзка с търсенето и предлагането на вторични суровини. 

Възнамерявам също така да работя със заинтересованите страни по този въпрос. Конкретните мерки ще 

зависят от тази оценка и от мненията на заинтересованите страни. Във всеки случай прилагането на 

съществуващите правила също ще бъде от ключово значение за успеха на кръговата икономика. В отговора 

си на въпрос 4 очертах възможните основни направления, които трябва да бъдат разгледани. В това 

отношение искам да намаля тежестта за дружествата от кръговата икономика, когато това е възможно. 

Един от въпросите, които трябва да се вземат предвид в тази връзка, е че производителите на вторични 

суровини следва да могат да продават своите продукти в рамките на единния пазар, без да сблъскват с 

различни правила във всяка държава членка. 
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Кръговите подходи ще бъдат от основно значение за постигането на целевия показател по Законодателния 

акт за суровините от критично значение от 25 % рециклирани стратегически суровини до 2030 г. 

Изискванията за екопроектиране следва също така да гарантират, че продуктите, съдържащи суровини от 

критично значение, са проектирани така, че да бъдат трайни, поправими и рециклируеми. Суровините, 

които не са от критично значение, също създават затруднения пред производителите. Много от тях 

(стомана, цимент, пластмаса, биоматериали и др.) имат значителен въглероден отпечатък и много 

предприятия в ЕС зависят от вноса от трети държави, което ги прави уязвими по отношение на 

нестабилността на цените и недостига на доставки, а ЕС от своя страна увеличава уязвимостта си от гледна 

точка на стратегическата автономност. 

Както вече разясних в отговора си на въпрос 5, мерките от Плана за действие за нулево замърсяване от 

2021 г. вече са завършени или са в напреднал етап. В съответствие с политическите насоки на избрания 

председател приоритетът за следващите години ще бъде прилагането и подкрепата за държавите членки, 

включително регионите, селските и градските общности, за да се гарантира ефективността на мерките и за 

да се постигнат предвидените резултати.  

В политическите насоки на избрания председател се призовава за пакет от документи за химическата 

промишленост като част от Пакта за чиста промишленост. Поемам ангажимент да изготвя заедно с 

изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената стратегия 

законодателно предложение за преглед на Регламента REACH през 2025 г., както вече беше посочено в 

отговора ми на въпрос 5, с цел опростяване и модернизиране на регулаторната рамка, за да се увеличат 

устойчивата конкурентоспособност и сигурността в ЕС и за да се гарантират защитата на човешкото здраве 

и опазването на околната среда. 

Замърсяването на почвите и водите с PFAS представлява заплаха за човешкото здраве и околната среда и 

води до значителни обществени и икономически разходи. В отговора си на въпрос 5 разясних как 

възнамерявам да се придържам към ограниченията на PFAS и условията, при които тяхното използване 

ще бъде разрешено. 

Във въпрос 3 изложих подробните си планове за Европейската стратегия за устойчивост на водните 

ресурси. Важна част от тази стратегия ще бъде насърчаването на кръговия характер и водната ефективност. 

Ангажирам се да насърчавам нови пазарни възможности за вече силно конкурентния воден сектор на ЕС. 

40 % от световните патенти, свързани с управлението на водите, са европейски и съм убеден в потенциала 

на нашите предприятия в този отрасъл.  

Ако бъда одобрена, ще популяризирам Новия европейски Баухаус (НЕБ) като постоянна движеща сила 

във връзка с Европейския зелен пакт. Вярвам, че благодарение на НЕБ гражданите, изследователите и 

предприятията може да видят резултатите от кръговия характер чрез конкретни проекти по места в 

държавите членки и регионите на тяхна територия. Възнамерявам да се опирам на постигнатия до момента 

успех и да използвам механизмите за финансиране, за да насърчавам научните изследвания, изпитванията 

и демонстрацията на проекти в съответствие с духа на Баухаус и неговите три основни ценности — 

устойчивост, приобщаване и естетика. Целта е да се повиши видимостта на чистия и справедлив преход и 

социалното одобрение към него, като се използват участието на общността „Баухаус“ и ориентираната към 

хората перспектива. Ще работя в тясно сътрудничество с изпълнителния заместник-председател по 

въпросите на сближаването и реформите, с комисаря, отговарящ за стартиращите предприятия, научните 

изследвания и иновациите, и с комисаря за енергията и жилищата.  

Въпрос от комисията по вътрешния пазар и защита на потребителите 

9. В писмото за определяне на ресора председателят на Европейската комисия поиска от Вас да поемете 

водеща роля, заедно с изпълнителния заместник-председател, отговарящ за просперитета и 

промишлената стратегия, по законодателния акт за кръговата икономика, за да се създаде единен пазар 

за отпадъци, и да увеличите усилията си за развитието на единен пазар за устойчиви продукти. Каква е 

Вашата визия и какви са конкретните действия, включително законодателни мерки, които ще 

предприемете през следващите години, за да постигнете тези цели? 

Искам да направя необходимото, за да може Законодателният акт за кръговата икономика да се 

съсредоточи върху оставащите затруднения пред прехода към кръгова икономика. Те включват липсата на 

ефективен единен кръгов пазар за отпадъци, вторични материали и устойчиви продукти, слабо търсене на 
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вторични суровини и факта, че цените на първичните материали не отразяват свързаните с тях външни 

фактори.  

Ето защо, като част от Законодателния акт за кръговата икономика, бих искала да предложа мерки във 

връзка с търсенето и предлагането, като същевременно се опрости регулаторната рамка, както е посочено 

и в докладите на Лета и Марио Драги. Всички конкретни мерки ще се основават на всеобхватни оценки на 

въздействието и на мненията на заинтересованите страни. В отговорите си на въпроси 4 и 8 вече разясних 

визията си и очертах действията, които възнамерявам да предприема.  

Няма да възприемам универсален подход, тъй като различни затруднения касаят отделните материали от 

гледна точка на търсенето и предлагането. Всяко действие за подобряване на пазара на вторични ресурси 

ще отразява факта, че пазарите за различните продукти (например пластмаси, текстил, метали, 

биоматериали и неметални минерали) имат свои собствени характеристики. Предвиждам единен пазар за 

устойчиви продукти, с който се увеличава конкурентоспособността и се предлагат на потребителите 

трайни, поправими и високоефективни продукти. Този пазар ще гарантира справедливи и последователни 

еднакви условия на конкуренция за производителите в цяла Европа. Чрез насърчаване на възможностите 

за рециклиращите предприятия, преработвателите, сервизите и обновяващите предприятия ще се стремим 

да създадем нови работни места с различни равнища на умения и във всяка държава членка, като по този 

начин стимулираме икономическия растеж и устойчивостта. 

Ако бъда одобрена за член на Комисията, ще координирам работата по приемането на първия работен план 

във връзка с Регламента за екопроектирането на устойчиви продукти през първата година от мандата. В 

този план ще бъдат набелязани ключови категории продукти за прилагането на нови критерии за 

екопроектиране, като се акцентира върху потребителски и промишлени продукти с голямо въздействие. 

Поемам ангажимент тези нови стандарти да се основават на прозрачни консултации и активно участие на 

заинтересованите страни чрез Форума по екопроектиране. Моята цел е да създам изисквания, които да 

удължават жизнения цикъл на материалите и продуктите в рамките на икономиката на ЕС, намалявайки 

едновременно с това разходите и административните усилия за потребителите и предприятията. 

И накрая, що се отнася до единния пазар на отпадъци, вече предприехме стъпки за преодоляване на 

разпокъсаността на пазара на ЕС, като премахнахме различията в транспонирането, тълкуването и 

прилагането на законодателството в тази сфера. Все още обаче се забелязват несъвършенства във 

функционирането на единния пазар за отпадъци и вторични ресурси. Трябва да премахнем оставащите 

пречки. Например хармонизираните подходи към критериите за край на отпадъка и към разширената 

отговорност на производителя може допълнително да укрепят единния пазар на отпадъци и 

произтичащите от тях вторични суровини. 

 

Въпрос от комисията по земеделие и развитие на селските райони 

10. Селското и горското стопанство са най-големите ползватели на земя в ЕС и поради това допринасят 

значително за постигането на целите на ЕС в областта на климата и биологичното разнообразие. Как 

възнамерявате да постигнете баланс между целите за опазване на биологичното разнообразие и 

природата, от една страна, и поддържане на селскостопанското производство и гарантиране на 

продоволствената сигурност и устойчивото използване на биомасата, от друга страна? Как планирате 

да засилите устойчивостта на водните ресурси в селското стопанство, така че да се подобри 

селскостопанското производство? Какви са Вашите идеи за принос към визията за храните и селското 

стопанство? Как ще гарантирате, че секторите на селското и горското стопанство са интегрирани в 

стратегията за биоикономика? 

Стратегическият диалог относно бъдещето на селското стопанство на ЕС послужи като важна насока за 

действие за създаване на социално отговорни, икономически рентабилни и екологично устойчиви 

селскостопански продоволствени системи. Ако бъда одобрена, възнамерявам да работя в тясно 

сътрудничество с комисаря по въпросите на селското стопанство и храните и да се основаваме на работата 

по стратегическия диалог, за да гарантираме, че селскостопанският сектор на ЕС ще остане 

конкурентоспособен, стабилен и устойчив.  
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Земеделските и горските стопани са от голямо значение при стопанисването на земи и са тясно свързани с 

природната среда. Играейки основна роля в грижата за почвите в добро състояние, за чистите води и 

въздух и за богатото биологично разнообразие, те зависят от тях, за да произвеждат основни, безопасни и 

висококачествени храни за всички хора. Земеделската земя действа и като поглътител на въглерод и 

предлага възобновяеми ресурси за секторите на биоикономиката, като например биомаса за 

промишлеността и енергетиката. Земеделските и горските стопани си дават ясна сметка за въздействието, 

което сушите, наводненията, горските пожари, недостигът на вода и загубата на биологично разнообразие 

може да окажат върху техния поминък. Това включва намалена защита на храните и по-големи рискове от 

вредители по растенията и болести по животните. Засилената конкуренция за ресурси и земя може да 

доведе и до по-високи социални и икономически разходи в дългосрочен план. Убедена съм, че чрез 

съвместни действия може да обърнем тенденцията за намаляване на биологичното разнообразие и за 

влошаване на качеството на водите чрез прилагането на устойчиви селскостопански практики. 

Трябва да гарантираме, че земеделските и горските стопани получават привлекателни и стабилни доходи, 

което отразява решаващата им роля за възстановяване на почвите, за опазване на природата и на чистотата 

на водите и въздуха. Подобреното управление на хранителните вещества и пестицидите е част от 

решението за намаляване на замърсяването и за запазване на качеството на почвите, гарантирайки 

едновременно с това, че селското стопанство остава конкурентоспособно и функционира съобразно 

даденостите на нашата планета. Наясно съм с предизвикателствата, но се ангажирам да работя за 

постигането на балансиран резултат в интерес на всички хора.  

Необходимо е също така по-добре да интегрираме първичните производители във веригата за създаване 

на стойност в областта на биоикономиката и да използваме пълния ѝ потенциал. В работата си по 

представянето на нова стратегия на ЕС за биоикономиката възнамерявам да се консултирам и да 

ангажирам всички заинтересовани страни, включително земеделските и горските стопани, за да се 

гарантира, че техните гледни точки и потребности са взети предвид (вж. въпрос 7). 

Доходите на земеделските стопани са обусловени от произведените от тях продукти. Това е труден сектор, 

който зависи от метеорологичните условия и от променящите се пазарни цени. Ако искаме земеделските 

стопани да преминат в по-голяма степен към по-устойчиви от екологична гледна точка практики, трябва 

да продължим да извличаме поуки от изразените от земеделските стопани мнения през последните месеци, 

за да разработим и разгърнем нов подход за постигане на устойчивост, за подкрепа на декарбонизацията и 

за опазване на биологичното разнообразие. Твърдо вярвам в ползите от положителните стимули и 

поощренията, като например заплащане за екосистемни услуги, за да се насърчават опазването и 

устойчивото използване на екосистемните услуги. Ако бъда одобрена, ще отдавам приоритет на 

планирането на конструктивни действия и частни инвестиции в сферата на околната среда като 

допълнение към публичното финансиране, включително ускоряване на работата по природните кредити в 

тясно сътрудничество със заинтересованите страни, включително държавите членки, международните 

партньори и организации. 

Двете предстоящи законодателни предложения относно мониторинга на горите и почвите следва да 

гарантират засилено наблюдение и устойчиво управление на горите. Ако бъда одобрена, очаквам да 

предприема действия с Европейския парламент по тези въпроси. Убедена съм, че трябва да работим със 

стимули за създаване на подходяща рамка за горските стопани, за да се насърчава развитието на устойчиви 

гори, които допринасят за биологичното разнообразие, за смекчаване на последиците от изменението на 

климата, за адаптирането към него и за биоикономиката, както и че трябва да отчетем съществуващите 

усилия за устойчивост. В тази връзка ще се стремя да улеснявам и стимулирам ангажирането на частното 

финансиране.  

 


